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alapjaiban megváltoztatott közoktatási rendszerben nem a gyermekek érdekeit nézték

Botka László: Fenntartóból szövetségesek leszünk

Botka László a városi tanévnyitón a Gedói Általános Iskolában

Szegeden a húsz önkor
mányzati általános iskolá
ban 8800, a hét városi kö
zépiskolában 10 ezer 100 di
áknak és összesen 1700 pe
dagógusnak kezdődött el a 
tanév. Ezek az intézmények 
január 1-jétől állami fenn
tartásba kerülnek. Botka 
Botka László polgármester a Ge
dói Általános Iskolában tar

tott városi tanévnyitó ün
nepségén beszédében hang
súlyozta: a következő idő
szakban gyökeresen átala
kítják a közoktatás tartalmi 
követelményeit. A jelenlegi 
kormányzat oktatásfilozófi
ája ugyanis az állami egyen- 
köpenybe öltöztetett diák, 
aki egyeniskolába jár, akit 
egyentanár tanít egy darab 

tankönyvből. Bejelentette: 
januártól létrehozza a város 
a szegedi iskolák érdekvé
delmi irodáját, ahová bárki 
bármikor fordulhat az ok
tatással kapcsolatos problé
mái miatt. Ezzel fenntartó
ból a szegedi iskolák és pe
dagógusok legfontosabb 
szövetségesévé válik az ön
kormányzat. Pap Jánosné 

szerint átgondolatlanul, ön
hatalmúlag módosította a 
köznevelési törvényt a kor
mány. A Pedagógusok Szak
szervezetének szegedi elnö
ke azt tartja a legszomo
rúbbnak, hogy az újnak 
mondott, de a hetvenes éve
ket idéző rendszerben nem 
a gyermekek érdekeit néz
ték. A szakszervezet számí

tása szerint mintegy 10 ezer 
pedagógus veszítheti el az 
állását a fenntartóváltás, a 
kötelező óraszám emelése, a 
közismereti tantárgyak óra
számának csökkentése, a 16 
éves korig tartó tankötele
zettség bevezetése miatt. 
Pokorni Zoltán fideszes ok
tatáspolitikus egy interjú
ban úgy fogalmazott: „Nem 

megnyugtató, amit tudni le
het: egy furcsa rendszer ké
pe bontakozik ki, ahol a te
hetségesek számára lesz né
mi kínálat, választási lehe
tőség (tagozatok), de a több
ség számára tantervi szinten 
nem biztosított a mozgástér 
a differenciált fejlesztésre. 
Mindenki ugyanazt kapja. " 
Összeállításunk a 3. oldalon

Elfújta a szél a Dóm téren

Jó eredményekkel zárta a 2012-es évadot a Szegedi Sza
badtéri Játékok. A tervezett 62 százalékos látogatószámot 
sikerült meghaladni: az öt Dóm téri produkció tizenhárom 
előadásán 75 százalékos volt a látogatottság. Jövő nyárra a 
m'nden idők egyik legnépszerűbb irodalmi alkotása és leg
sikeresebb filmje nyomán készült az Elfújta a szél musi- 
eal-előadást, operagálát, jubileumi István, a királyt és a 
pekingi Vörös Színház vendégjátékaként A kungfulegenda 
emui különleges tánc- és harcművészeti produkciót (ké
pünkön) láthatják a Dóm téren. Bővebben a 7. oldalon

Elkészült az Agóra
Befejeződtek az építési mun
kálatok Szeged új tudomá
nyos, oktatási és kulturális 
központjában, a Szent- 
Szent-Györgyi Albert Agórában. 
Itt kap helyet többek között 
a Százszorszép Gyermekház 
és az Informatikatörténeti 
Múzeum, és itt rendezik be 
az egyetem interaktív kiállí
tóterét és a Szegedi Biológiai 
Kutatóközpont látványlabo
ratóriumát is. Az ultramo
dern létesítmény várhatóan 
jövőre nyitja meg kapuit a 
látogatók előtt.

Az Agóra-beruházás jó
részt uniós pályázati forrás
ból zajlott, összesen több 
mint 2 milliárd forintba ke
rült, amelyből az önkor

mányzat közel 400 millió fo
rintos önrészt vállalt. A ki
vitelezési munkálatokat a 
KÉSZ Építő Zrt. végezte. 
Az Agóra-projekt szorosan 
kapcsolódik a szegedi belvá
ros rehabilitációjához, és 
célja Szeged verseny képes
ségének növelése a kulturá
lis alapú városfejlesztés esz
közével.

Az intézményben a leg
korszerűbb építészeti meg
oldásokkal lehet találkozni: 
a hűtést és a fűtést főként 
napkollektoros és hőszi
vattyús megoldásokkal biz
tosítják, az elektromos ára
mot pedig napelemek szol
gáltatják.
Részletek a 2. oldalon

Négy sáv - karácsonyra
Végig négysávos lesz év vé
gére a Vásárhelyi Pál utca, 
ahol kétszer két forgalmi 
sáv épül a Bakay Nándor 
utca és a Kenyérgyári út kö
zötti szakaszon. A felújítási 
munkálatok és a rókus-mó- 
ravárosi főgyűjtőcsatorna 
továbbépítését a COLAS Ut 
Zrt. végzi el 564 millió fo
rintért.

Kerékpársávét is kialakí
tanak, húsz kerékpártá
maszt helyeznek ki, és négy 
autóbuszmegálló készül 
utasváróval. A fejlesztéssel 
jelentősen megnő a Vásár
helyi Pál utca áteresztőké
pessége. A beruházás kará
csonyra készülhet el.
Cikkünk az 5. oldalonek
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uKörnyezetbarát és energiatakarékos megoldások az intelligens épületben

Befejeződött az Agór a építése

A 280 férőhelyes, modern akusztikai és audiovizuális megoldásokkal felszerelt 
nagyelőadó

Befejeződtek az építési munkálatok Szeged új tudomá
nyos, oktatási és kulturális központjában, a Szent-Györ- 
gyi Albert Agórában. Itt kap helyet többek között a Száz
szorszép Gyermekház és az Informatikatörténeti Múze
um, és itt rendezik be az egyetem interaktív kiállítóterét 
és a Szegedi Biológiai Kutatóközpont látványlaboratóriu- 
mát is. Az ultramodern létesítmény várhatóan jövőre 
nyitja meg kapuit a látogatók előtt.

Az Agóra-beruházás jórészt milliárd forintba került, 
uniós pályázati forrásból amiből az önkormányzat 
zajlott, összesen több mint 2 közel 400 millió forintos ön

részt vállalt. A kivitelezési 
munkálatokat a KÉSZ Épí
tő Zrt. végezte. Az Agó- 
ra-projekt szorosan kapcso
lódik a szegedi belváros re
habilitációjához, és célja 
Szeged versenyképességé
nek növelése a kulturális 
alapú városfejlesztés eszkö
zével.

Az intézmény a Jósika ut
ca-Kálvária sugárút—Lon
doni körút—Gogol utca által 
határolt tömbbelsőben 
épült, a volt IKV-telepen lé
vő épületek elbontása után. 
A területen meglévő régi 
emeletes (volt) IKV-iroda- 
ház megmaradt, de felújí
tásra került. A Kálvária su
gárút 23. számú lakóépüle
tet elbontották, a többi 
szomszédos lakóépületet 
azonban ezen munkálatok 
nem érintették. Az Agór a T 
alakú elrendezésben épült, 
és 4 szintes lett, földszint 
plusz három emelet. A 3 
emeletes főépület nyugati és 
déli végéhez földszintes, fe
dett gépkocsitároló csatla
kozik. A főépület összes

Dobozolnak
Már dobozolnak a szegedi Informatikatörténeti 

Múzeumban. Az elmúlt közel hat évtized számítás
technikai mérföldkövei között a lyukkártyás adatfel
dolgozótól a több szobát elfoglaló számítógépeken át 
a mágnesszalag-olvasóig és a maga korában 1 milliárd 
forintot érő Matáv szerverparkig szinte minden fel
lelhető, többségük a mai napig üzemképes. A számí
tástechnikai matuzsálemek átszállítása az Agórába 
komoly logisztikai műveletnek ígérkezik, hiszen 10 
ezer darabból álló, összesen 200 tonna súlyú kiállítá
si darabokról van szó. A költözés hozzávetőlegesen 
6-8 hetet vesz majd igénybe. Az Agórában 1300 négy
zetméteren, modern körülmények között minden ér
deklődő számára megelevenedik a számítástechnika 
elmúlt közel hat évtizede.

hasznos alapterülete 6895 
négyzetméter.

Az ingatlant 3 oldalról le
het megközelíteni: a Jósika 
utcai bejárat a létesítmény 
egyik gyalogos megközelítési 
iránya lesz, de szükség ese
tén teherszállításra is alkal
mas. E bejárat jelenleg és a 
jövőben is a szomszédos 
társasházak javára ala
pított gépkocsi-bejárási 
szolgalmi joggal terhelt. 
A Gogol utcai bejárat az 
intézmény gépkocsi-meg
közelítési iránya lesz, de | 
itt is biztosított a gyalo- 
gos közlekedés. A Kálvá- m 
ria sugárúti bejárat az g 
intézmény főbejárata 
lesz, gépkocsiforgalom 
azonban csak a megkü- 
lönböztetett járművek 
részére lesz biztosítva, a 
Itt szintén bejárási szol- K 
galmi joggal biztosított és F 
továbbra is biztosítandó 
a 21. számú társasház la- ■ 
kóinak közlekedési lehe- _
tősége. Az intézmény- 
hez tartozóan 79 par- A klímatorony hűtő és szellőző 
kolóhelyet alakítottak építményként funkcionál 
ki, amelyből 37 fedett.

Az Agóra bejárati kapu
ján belül alakították ki az 
úgynevezett fogadóudvart a 
feszített vízfelületű látvány
medencével, a fedett kerék
pártárolóval, a fákkal, va
lamint az igényesen burkolt 
és kialakított zöldfelületek
kel. A fogadóudvar és az 
Agóra főépülete közötti tér 
a rendezvénytér, amely 
burkolatával, vízjátékaival 
a terület legreprezentatí
vabb külső tere. A rendez
vénytér nagyobb alapterü
letű része egy gyepesített 
domb, amely felkúszik a fe
dett garázs födémére, ahol 
intenzív, járható zöld tetőt 
alakítanak ki. A domb alsó 
rézsűjén nézőtérszerűen ki
alakított ülőpadokon lehet 
majd pihenni és szabadtéri 
rendezvényeket nézni. Ezek

napkollektoros és hőszi
vattyús megoldásokkal biz
tosítják, az elektromos ára
mot pedig napelemek szol
gáltatják. Az épület mellett 
elhelyezkedő klímatorony 
azon túl, hogy a zárt tömb
belsőből kimagasodva hir-

a területek az intézmény 
nyitvatartási idejében láto
gathatók lesznek, így bizto
sítanak Szegeden egy új bel
városi zöldterületet.

Az intézményben a leg
korszerűbb építészeti meg
oldásokkal lehet találkozni: 
a hűtést és a fűtést főként

deti az intézmény jelenlétét 
a nyári időszakban egyfajta 
természetes hűtő, szellőző 
építményként funkcionál. 
Ezekre a környezetbarát és 
energiatakarékos megoldá
sokra szintén az Európai 
Unió pályázatán nyertek 
pénzt. A gépészeti terek ki
alakítása lehetővé teszi láto
gatók fogadását, ezáltal 
bármely érdeklődő megis
merheti a megújuló energiá
kat előállító gépeket és 
rendszereket — hőszivattyú, 
napkollektorok, napelemek 
— működés közben is.

A szegediek által elneve
zett Szent-Györgyi Albert 
Agóra a város új tudomá
nyos, oktatási és kulturális 
központja. E létesítménybe 
teszi át székhelyét a Száz
szorszép Gyermekház, a 
Neumann János Számító
gép-tudományi Társaság ál
tal gondozott, az öthalmi úti 
volt szovjet laktanyában őr
zött, méltán világhírű infor
matikatörténeti gyűjte
mény. Továbbá itt alakítják 
ki a Szegedi Tudományegye
tem Informatorium nevű in
teraktív kiállítóterét és a 
Szegedi Biológiai Kutató
központ (SZBK) látványla
boratóriumát is.

A létesítményt várhatóan 
2013-ban vehetik birtokba 
a tudomány és a kultúra 
kedvelői.

Beltér az Agórában

Dugonics téri felújítás: már látni a végét
Közel 4 hónapja kezdő

dött el a Dugonics és az Ár
pád tér, valamint a környe
ző utcák újjáépítése. Az 
Eötvös utcában már látni, 
inilyen lesz az új díszbur
kolat. A Toldy utcát már 
lealapozták.

Í Dugonics és az Árpád tér, 
alamint a környező utcák 

^ziiité minden szegletében 
dolgözik a felújítást végző 
SADE Magyarország Mély
építő Kft. Az átépítés közel 
négy hónapja, június elején 
kezdődött.

Szemlátomást az Eötvös 
utcában haladt előre leg
jobban a kivitelező, ott a 
házfalak mentén már ki
rajzolódott a vöröses dísz
burkolat, és középen is el
készült az útalap. A Dóm 
térre vezető Apáthy utcá
ban még mélyek a munka
gödrök, a Somogyi utca 
Kelemen utcai felét és a 
Toldy utcát azonban már 
lealapozták az építők. A 
Somogyi utca Tisza Lajos 
körúti végén már rögzítet
ték az esővíz-elvezetőket.

A Dugonics-szobor körüli 
parkban földkupacok jel
zik: kertészeti munkák 
folynak.

A munkálatokat ezúttal is 
nehezítették a közműtérké
peken nem szereplő vezeté
kek, emiatt lelassult az épít
kezés a Somogyi és a Toldy 
utcában, illetve az áram
szolgáltató munkavégzése

A Toldy utcában már rakják a burkolatot

hátráltatta az előrehala
dást. A kábelek bontása 
előtt ki kellett deríteni, me
lyik céghez tartoznak, hasz
nálatban vannak-e, és csak 
ezután lehetett nekifogni az 
eltávolításuknak. A kivite
lező az előre nem látható 
nehézségekre hivatkozva 
kért több mint két hónap 
haladékot a beruházás befe

jezésére. A jogi bizottság 29 
napot hagyott jóvá.

A Somogyi utcában, ahol 
október 11-ére kellett volna 
elkészülnie a felújításnak, 
november 9. az új határidő. 
A Szeged Biopolisz Park 
projekt 730 millió forint ér
tékű részének teljes befeje
zése év vége helyett 2013. 
január 29.

Korszerű kerékpártárolók 
a végállomásokon

Az uniós támogatással megvalósuló tömegközlekedési 
nagyprojekt befejezési szakaszában 8 kerékpártárolót lé
tesítettek nyáron a troli- és autóbusz-végállomásokon.

A sűrű közösségi közlekedési 
kínálat a körtöltés vonaláig ér 
el. A kertvárosi negyedekben 
az alacsonyabb utazási igé
nyek nüatt ritkább a hálózat 
és a járatsűrűség is. Ugyanak
kor ezekben a városrészek
ben kisebb a forgalom is, ked
vezők a kerékpáros közleke
dés lehetőségei. Ezért fontos, 
hogy a sűrű szolgáltatás hatá
rainál kerékpáros kapcsola
tokat létesítsenek, ahol a kert
városi lakosok biztonságba el
helyezhetik kerékpárjaikat, 
és tömegközlekedési eszközre 
szállhatnak.

A fejlesztés keretében ösz- 
szesen 8 fedett kerékpártáro
ló épült a végállomások köze
lében: a Szabadkai és Vértói 
úton, Makkosházon, a tarjáni 
villamos-végállomásnál, a Lu
gas utcában, az Etelka sornál 
és az új szegedi Gyermekkór
háznál. A tárolókban leg
alább 40 kerékpár elhelyezé
sére van lehetőség. Az első

korszerű kerékpártárolót 
már korábban, az Indóház 
tér felújításakor átadták.

Domonkos Gergely, a Sze
ged Pólus Nonprofit Kft. pro
jektmenedzsere elmondta: 
augusztus végéig hét helyszí
nen alakítottak ki úgynevezett 
B+R (Bike&Ride) rendszerű 
kerékpártárolókat. Újszege
den a Torontói téren és a Nép
kert soron a buszmegállókban 
esőbeállót is építettek. El
mondta: a tervezés során 
egyeztettek a szegedi kerék
páros szervezet vezetőivel. 
Így az ő tapasztalataikat is fel
használva 5 helyen kétsoros 
támasszal 44, két helyen pedig 
egysoros támasszal 40 kerék
párt tudnak elhelyezni a sze
gediek a fedett tárolókban. A 
biztonság miatt a közvilágítási 
hálózatra is rákötötték az új 
építményeket, így a tárolók 
éjjel ki vannak világítva. A 
program teljes költsége 72 
millió 660 ezer forint volt.ek
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Botka László: Fenntartóból szövetségesek leszünk
A jelenlegi kormányzat oktatásfilozófíája az állami 

egyenköpenybe öltöztetett diák, aki egyeniskolába jár, 
akit egyentanár tanít egy darab tankönyvből - mondta 
Botka László a városi tanévnyitón. A polgármester hang
súlyozta: az iskolák állami kézbe kerülésével az önkor
mányzat fenntartóból a szegedi iskolák és pedagógusok 
legfontosabb szövetségesévé válik.

Szegeden a húsz önkormány
zati általános iskolában 8800, 
a hét városi középiskolában 
10 ezer 100 diáknak és össze
sen 1700 pedagógusnak kez
dődött el a tanév. Ezek az in
tézmények még önkormány
zati fenntartásban működ
nek, 2013. január l-jétől 
azonban ez megváltozik: el
válik a fenntartás és a mű
ködtetés fogalma. Az állam 
lesz az iskolafenntartó. A Fi- 
desz-kormány ugyanis az elő
zetes ígéretek ellenére nem te
szi lehetővé, hogy az önkor
mányzatok tartsák fenn az is
kolákat, és döntsék el, hogy 
hány iskolában, hány peda
gógus és mit tanítson. Janu
ártól az állam finanszírozza a 
pedagógusokat és az általa 
meghatározott pedagógiai 
munkát segítők bérét, vala
mint a taneszközöket, a 3000 
főnél nagyobb települések pe
dig működtetik az infrastruk
túrát (fűtés, világítás, takarí
tás, karbantartás stb.) — je
lenleg csak azt nem tudni, 
hogy miből. Az állam az isko
lák fenntartását a Klebels- 
berg Intézményfenntartó 
Központ területi szervein, a 
tankerületeken keresztül lát
ja el. Szeged ragaszkodik az 
intézményeihez, így a működ
tetésről való lemondás fel sem 
merült.

Botka: Minden iskola 
kartotékadat lesz

A Gedói Általános Iskolá
ban megtartott városi tanév
nyitón Botka László polgár
mester beszédében elmondta: 
január elsejével Szeged város 
iskoláinak fenntartója egy 
még létre sem jött állami isko
lafenntartó szervezet még lét
re sem jött megyei szervezeté
nek még létre sem jött járási 
szervezete lesz. Jövőre min
den iskola kartotékadat lesz 
egy távoli központban. Hang
súlyozta: a következő idő
szakban gyökeresen átalakít
ják a közoktatás tartalmi kö
vetelményeit. — A jelenlegi 
kormányzat oktatásfilozófiá- 
ja az állami egyenköpenybe 
öltöztetett diák, aki egyenis
kolába jár, akit egyentanár 
tanít egy darab tankönyvből. 
Ezzel egy probléma van: a 
gyerekek nem egyformák! A 
tehetség pedig sokszínű! Sőt, a 
sokszínűség szüli a tehetséget 
-fogalmazott a polgármester.

Pozitívumként említette: 
történjék bármi is, Szegeden 
a szegedi tanárok szegedi diá
kokat fognak ezentúl is taní
tani szegedi iskolákban. Bot
ka bejelentette: január elsejé
től létrehozza a szegedi isko
lák érdekvédelnü irodáját, 
ahová bárki bármikor for
dulhat az oktatással kapcso
latos problémái miatt. — Ezzel 
fenntartóból a szegedi iskolák 
és pedagógusok legfontosabb 
szövetségeseivé fogunk válni 
-hangsúlyozta.

Tízezer pedagógust 
bocsáthatnak el

— Az Orbán-kormány a

változást a közoktatási rend
szerben, amikor januártól az 
állam lesz az iskolák fenntar
tója. — Központilag határoz
zák majd meg a pedagóguslét
számot, ami teljesen elfogad
hatatlan. Egyelőre nincs tisz
tázva, mi lesz az intézménye
ket működtető önkormány
zatok feladata. Műiden iskola 
pedagógiai programját hozzá 
kell majd igazítani a nemzeti 
kerettan tervhez. Ha ettől el
tér az intézmény, az plusz- 
pénzzel jár. Ezt ki fogja fi
nanszírozni? A jövő évi köz
ponti költségvetés tervezeté
ben nem látunk erre forrást. 
Mint ahogy arra sem, hogy az 
állam miből fogja fenntartani 
az iskolákat - hangsúlyozta 
Pap Jánosné. Az elnök sze
rint a törvény megalkotói 
csak ezután szembesülnek 
majd azzal, milyen kiadások
kal jár az általuk kitalált 
rendszer fenntartása. Szerin
te a tankerületek arra fognak 
törekedni, hogy százszázalé
kos kihasználtsággal működ
tessék intézményeiket, így a 
kisebb tanulói létszámúakat 
átcsoportosítják, aztán kiürí
tik és bezárják.

- A fenntartó váltás, a köte
lező óraszám emelése, a köz
ismereti tantárgyak óraszá
mának csökkentése, a 16 éves

Támogatások
Az iskolakezdés sú

lyos terhet ró a csalá
dokra. A szegedi ön
kormányzat egyebek 
mellett átmeneti segély- 
lyel és gyermekintéz
ményi étkeztetési térí
tési támogatással pró
bál segíteni. Idén az 5,7 
miihó forintos keretből 
717 fő kapott átlagban 
8 ezer forintos beisko
lázási segélyt a város
tól. Tavaly 7,6 milliót 
osztottak ki 750 fő kö
zött. A gyermekintéz
ményi étkeztetési térí
tési díj támogatás havi 
összege 3 ezer forint, a 
normatív kedvezmény
re jogosult gyermekek 
esetében pedig fejen
ként 1500 forint. Mivel 
ez a keret is szűkült, ta
valyhoz képest keve
sebb támogatást tud 
adni a város.

köznevelési törvény módosí
tásával alapjaiban változtat
ta meg a közoktatási rend
szert. Mindezt teljesen átgon
dolatlanul tette, nem egyezte
tett a szakmai szervezetekkel, 
hanem önhatalmúlag módosí
totta a törvényt. Felháborító, 
hogy nem készült semmiféle 
előzetes felmérés, helyzetér
tékelés arra, mivel jár majd a 
közoktatás átalakítása. Azt 
tartom a legszomorúbbnak, 
hogy az új rendszerben nem a 
gyermekek érdekeit nézték — 
hangsúlyozta Pap Jánosné. A 
Pedagógusok Szakszervezet
ének szegedi elnöke szerint a 
jövő év hozza majd a nagy

korig tartó tankötelezettség 
bevezetése miatt jelentős pe
dagóguselbocsátás lesz. Szá
mításunk szerint mintegy 10 
ezer pedagógus veszítheti el 
az állását. A központilag ki
nevezett, jogosítványok nél
küli igazgatók csak bábok 
lesznek. Ez a jövő: egyenkö- 
peny, egyentankönyv, köz
ponti tanterv. Ez az 1970-es 
éveket idézi. Ennek az új 
rendszernek vesztese lesz, le
het a sokszínű szegedi közok
tatás - vélte Pap Jánosné.

Mi lesz a sokszínű 
szegedi közoktatással?

Szegeden nagyon sok ön
kormányzati általános iskolá
ban működik emelt szintű 
nyelvi oktatás — angol, német 
és olasz —, öt intézményben 
alapfokú művészetoktatás — 
Király-König Péter, Gedói, 
Rókusvárosi Il-es, Tabán és 
Tarjáni két tannyelvű iskola 

valamint három iskolában 
— Madách, Dózsa és Vörös
marty — emelt szmtű testneve
lés-oktatás — tájékoztatott 
Kardos János. Az önkor
mányzat oktatási irodaveze
tője elmondta: a Béke utcai 
iskolában, valamint a kistér
ségi Kossuth Lajos iskolában 
és az Eötvös-gimnáziumban 
szerbül is lehet tanulni. A Ti- 
sza-partiban sakkot oktat
nak, az Orczy-iskolában pe
dig roma kisebbségi oktatás 
folyik, de — tette hozzá az iro
davezető — minden önkor
mányzati alap- és középfokú 
iskolában zajlik a sajátos ne
velési igényű tamdók integ
rált oktatása. Több városi 
középiskolában működik 
nyelvi előkészítő osztály, két 
tannyelvű képzésen pedig 
már évek óta vehetnek részt a 
diákok - általános iskolában 
angolul a Madáchban, néme
tül és angolul a Tarjám isko
lában, középfokon pedig né
metül és spanyolul a Tömör- 
kény-gimnáziumban. Mind
emellett a Radnóti-gimnázi- 
umban működik az Arany 
János Tehetséggondozó Prog
ram. Kardos János elmond
ta: a tankönyvek kiválasztása 
az iskolák és a pedagógusok 
szabad választása alapján 
történik. Az irodavezető kér
désünkre, mi lesz jövőre a

Januártól az állami intézményfenntartó mondja meg, hány iskolában, hány pedagógus 
és mit tanítson

sokszínű szegedi közoktatás
sal, maradhat-e így, ahogy 
most működik, azt felelte: er
re a törvényből nem követke
zik egyértelmű válasz. — Az 
állam deklaráltan az alapfel
adatok ellátásáról gondosko
dik. Hogy ez egyes intéz
ménytípusoknál mit jelent, a 
keretjellegű törvényből nem 
derül ki, ugyanakkor a tör
vény 6-os számú melléklete 
évfolyamonként tartalmazza 
a tanulók finanszírozott heti 
foglalkoztatási időkeretét. A 
Nemzeti Alaptanterv már 
megjelent, a kerettantervek 
csak a közeljövőben - mond
ta az irodavezető.

Pokorni:
Nem megnyugtató, 

amit tudni lehet
Pokorni Zoltán, a parla

ment oktatási bizottságának 
fideszes elnöke szeptember 
közepén a hvg.hu-nak adott 
interjújában úgy fogalmazott 
a Klebelsberg Intézmény
fenntartó Központtal kap
csolatban, hogy „nincsenek 
meg a munkatársak, az iro
dák, nem derült ki, kik ve
szik át az iskolákat az önkor

mányzatoktól bő három hó
nap múlva. Már sokszor 
mondtam, hogy ez egy akko
ra szervezet lesz, amekkora 
talán csak a Kádár-kori nép
hadsereg volt (...), minél tá
volabb van a döntéshozó 
szervezet, minél inkább ad
minisztratív attitűd jellemzi, 
annál komolyabbak a félel
meim, hogy működőképes 
lesz-e így a központ. Főként 
ha a feladatokat még azelőtt 
átveszi a központ, mielőtt a 
rendszert megnyugtatóan be
üzemelték volna. Kerettan
tervek sincsenek még”. Ez 
utóbbiról azt mondta: „Nem 
megnyugtató, amit tudni le
het: egy furcsa rendszer képe 
bontakozik ki, ahol a tehetsé
gesek számára lesz némi kí
nálat, választási lehetőség 
(tagozatok), de a többség szá
mára tantervi szinten nem 
biztosított a mozgástér a dif
ferenciált fejlesztésre. Min
denki ugyanazt kapja. A 
szakképzés kerettantervének 
készítése sem zárult le, de a 
sajátos nevelési igényű vagy a 
két tanítási nyelvű iskolákba 
járó gyerekek kerettantervé
ről sem tudni semmit. Ez így 
a gyerekek több mint negy

ven százaléka. Úgy tűnik, 
csak irányelvek lesznek. 
Akik ettől akár csak minimá
lisan el akarnak térni, példá
ul azért, mert hátrányos 
helyzetű tanulókat oktatnak, 
integrált képzést valósítanak 
meg, vagy az irányelvek alap
ján készítenek saját tanter
vet, azoknak hatalmas ki
adásokkal kell számolniuk, 
ha tanterveiket jóvá kíván
ják hagyatni. Ez így növeli és 
nem csökkenti az esélyegyen
lőséget, egyszerűen méltány
talan (...)”. Arra a kérdésre, 
hogy lesz-e elég pénz az új 
rendszerre, Pokorni úgy vá
laszolt: „Fennáll a veszélye, 
hogy nivellál majd a rendi 
szer, és a közlekedőedények 
elve alapján egyenlíti ki a kü
lönbségeket. így viszont elő-i 
fordulhat, hogy a jó szándék 
ellenére is, a részletekben 
legalább annyit árt, mint 
amennyit használunk a köz
oktatás új alapokra helyezé
sével. Mégiscsak a gyerekek 
nagyon különböző állapotai
nak figyelembevétele kellene, 
hogy legyen az alapvető, nem 
az ellenőrzés, a rendteremtés 
szempontja. így nagyon so
kat tud ártani a változás.”

Képzeljék el őt, a gyereket!
„Lassan megszokom már a fülkeforradalomra keresztelt 
elefánt fékevesztett pusztítását a maradék porcelánbolt
ban, most mégis csodálkozom, hogy nem szakad le az 
ég” - írta levelében Gyöngyössy Gabriella. A levél így 
folytatódik: „Szeptember elseje az idén ugyanis szá
momra nemcsak egy dátum, hanem szimbólum is. 
2012-ben jelképe annak, hogyan építünk mi, szittya ma
gyarok társadalmat a XXL század derekán.

A miniszterelnök például megmondta, hogy lesz ám itt 
„munkaalapú társadalom”, árokásás, bozótirtás, „két
kezi munka becsülete”, meg kétszázból jövőre három
százezer közmunkás, Zsiga Marcell megmondta, hogy 
negyvenhétezer forintból meg lehet élni, Hoffmann Ró
zsa pedig megmondta, hogy köpenyt kell hordani az is
kolában, oszt’ jó napot.

Am szeptember elsején különösen aktuálissá vált, így 
a fent említett hölgyekkel és urakkal szeretném tudatni, 
hogy a Negyvenhétezer Forintos Közmunkásnak (akik
nek számát oly nagyon szeretnénk szaporítani) is lehet, 
sőt van gyereke.

Gyerek, aki ennek a társadalomnak a tagja, gyerek, 
akit a magyar jövőnek nevelünk.

Kedves Országvezetők, Zsiga Marcell, Hoffmann Rózsa 
és mind, akik ezt a szégyent kitalálták, képzeljék el őt!

A gyereket, akinek - iskolaköpenyben vagy anélkül -

az otthonában nincs és nem is lesz soha egyetlen könyv, 
újság, folyóirat sem. Nincs eszköz, amelyen zenét hall
gathat, nincs DVD, nincs számítógép, nincs internet. Ez 
a gyerek soha nem kap pénzt mozira, nem lát belülről 
színházat, képtárat, uszodát, soha nem mehet a többi
ekkel osztálykirándulásra, fogalma sincs, mi az a szülei 
tésnapi torta vagy a nyaralás. Ez a gyerek otthon hiába 
kérdezne vagy beszélgetne, mert a szüleit felőrli a léttel 
folytatott állandó, nyomorúságos közelharc, és a vil
lanyszámlára valót számolgatva bizony robban az indu
lat is, az agresszió, kipattan a káromkodás, csattan a 
pofon is. A Negyvenhétezer Forintos Ember gyereke le
het olyan tehetséges, mint a Nap — akkor sem fog lépést 
tartani az úszótanfolyamtól a külön nyelvórákon át a lo
vaglóiskoláig hordott társával, és járathatja Hoffmann Rózsa 
Rózsa akár csadorban is, a Negyvenhétezer Forintos 
Ember gyereke egyre jobban csúszik lefelé, és lemarad, 
és egyre inkább elkedvetlenedik majd, míg tizenhat (!) 
éves korában nemes egyszerűséggel utcára nem dobják, 
és miután minden felfelé vezető utat elvágott tőle a Nem
zeti Együttműködés Rendszere, mehet ő is bozótot irta
ni vagy árkot ásni, negyvenhétezerért.

A jó hír az, hogy pár év múlva ezzel a XXL századi pro
duktivitással ő fogja eltartani Nyugdíjvédő Selmeczi Gab
riellát és Hoffmann Rózsát meg Zsiga Marcellt is. Ámen.”ek
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uA válság nem csökkentette, csak átrendezte az utazási szokásokat

Szeged a turizmus zászlóshajója
hónap. A legtöbb család 
évek óta visszajáró vendé
gük, akik általában 2-3 éj
szakát töltenek Szegeden. 
Persze itt is igaz, mint min
den más szálláshelyen a vá
rosban, hogy a fesztiválok 
és a szabadtéri játékok ide
jén nehéz szállást szerezni. 
Évközben elsősorban az át
utazó külföldiek töltenek itt 
egy-egy éjszakát. Főleg ro
mán, lengyel és szerb üzlet
emberek. - A pénztelenség 
persze itt is érződik - mond
ja a tulajdonos —, de mi még 
mindig nem panaszkodha
tunk a megye más városai
hoz képest.

Az egyik szegedi taxitár
saság vezetője elmondta, 
hogy a szabadtéri nekik is 
jó üzlet. Az előadások után 
jelentősen megnő a forgal
muk. De sok utast visznek a 
halászcsárdákba, a Nap
fényfürdőbe és a bevásárló
központokba is.

Frank Sándor Venesz-dí- 
jas mesterszakács, a Fehér
tói Halászcsárda tulajdono
sa elmondta: náluk is érző
dik a pénztelenség. — Vall
juk be őszintén, az ember 
ha kell, a hasán tud spórol

ni a legtöbbet. Bár ha jól 
utánaszámolunk, a halász
csárda még mindig megfizet
hető. Hiszen annyiért, 
amennyiért itt egy nagy tál 
halászlevet lehet enni fi
nom, puha kenyérrel, utána 
pedig egy túrós csuszát, 
nos, a Belvárosban egy jobb 
helyen egy csésze levest sem 
adnak. Persze tudom, ez 
sem kevés, pláne egy egész 
családnak. Azt szoktam 
mondani a kollégáimnak, 
hogy amit eddig öt nap alatt 
kerestünk meg, azt most 
nyolc nap alatt kell - fogal
mazott Frank Sándor.

— Jó volt a szezonunk: a 
vendégszám stabil, az össze
tétele viszont változott. A 
hétvégék nálunk hagyomá
nyosan erősek, de a szabad
téri idején is mindig tele volt 
az étterem. Általában sok a 
külföldi, de bőven voltak 
magyarok is - mondta Fo
Fodor Zoltán. A Vendéglő a 
Régi Hídhoz üzletvezetője 
hangsúlyozta: az ma már 
náluk is nagyon ritka, hogy 
mondjuk egy család, amely 
egy hetet vagy tíz napot 
üdül Szegeden, minden este 
étteremben egyen.

Szegedre több turista érkezett hosszabb időre

Míg országosan és a Dél-Alföldön csökkent, addig Sze
geden emelkedett a kereskedelmi szálláshelyek forgalma 
az első félévben. Röviden úgy lehet összefoglalni: több 
turista érkezett hosszabb időre a városba.

Elkészült a Központi Sta
tisztikai Hivatal első féléves 
összesítése a hazai turizmus 
adatairól. A számokból az 
olvasható ki, hogy Szegeden 
átlagosan három napot töl
töttek a turisták, ami ha
sonló a 2011-es adatokhoz. 
Ugyanakkor a vendégéjsza
kák és a vendégek száma 
6,2 százalékkal nőtt az első 
félévben, ami elsősorban a 
fesztiváloknak, az egyre 
népszerűbb szegedi progra

moknak köszönhető. A szá
mok azt mutatják, hogy 
Csongrád megyében még 
mindig Szeged a turizmus 
zászlóshajója.

A Szegedre érkező turis
ták 60 százaléka belföldi, 40 
százaléka pedig külföldi 
volt - elemezte az adatokat 
Ács Szilvia, a Szeged és Tér
sége Turisztikai Nonprofit 
Kit. ügyvezetője. A 44 ezer 
belföldi turista meUett 27 
ezer külföldi töltött leg

alább egy, de inkább több 
vendégéjszakát a városban. 
Vagyis röviden úgy lehet 
összefoglalni: több turista 
érkezett hosszabb időre a 
városba. Az ügyvezető sze
rint a gazdasági válság nem 
csökkentette, csak átren
dezte az utazási szokásokat. 
Egyre többen választják 
külföldi út helyett a hazai 
pihenést.

Szeged egyik legfonto
sabb vonzereje a mediter
rán hangulata, valamint a 
fesztiválok, vásárok, a sza
badtéri játékok és a külön
böző attrakciók. Jelentősen 
nőtt a szerb turisták száma,

köszönhetően a vízumkény
szer eltörlésének. Van egy 
érdekes és egyre jobban 
erősödő gyakorlat: a bevá
sárlóturizmus a külföldi 
vendégeknél — elsősorban a 
román és szerb utasoknál — 
összekapcsolódik az egész
ségturizmussal, a weU- 
ness-szolgáltatások igénybe
vételével. A szegedi szállás
helyek fejlesztése, a vissza
forgatott nyereség Acs Szil
via szerint láthatóan meg
hozta eredményét.

Becsey László, a Luxus 
Apartmanház tulajdonosa 
elmondta: náluk a július és 
az augusztus a legerősebb

Kampány Szegedért
Szeged jelen volt minden fontosabb turisztikai vá

sáron és kiállításon a várost népszerűsítő kiadvány
okkal. A Budapesten megrendezett Utazás 2012 kiál
lítás mellett képviselte magát a város a miskolci, pé
csi, debreceni és veszprémi utazási vásáron is. De 
Romániában, Szerbiában és Németországban is nép
szerűsítik a Tisza-parti város turisztikai kínálatát. 
Emellett komoly televíziós és rádiós kampányt is foly
tattak a turisztikai szakemberek Szeged népszerűsí
tése érdekében.

Megújul a Bartók, a Vám 
és a Klapka tér

Az önkormányzat által biztosított 30 millió forintos ke
retből több közterület — játszóterek, járdák és terek — is 
megújul az elkövetkező hetekben Szegeden. De ebből az 
alapból fedezik a Töltés utcai bölcsőde udvarának füvesí
tését is.

Szétosztotta a szegedi köz
gyűlés városüzemeltetési és 
fejlesztési bizottsága a város 
30 miihó forintos keretét, 
amelyből közterületeket újí
tanak fel. Az összegből 4,2 
millió forintot már június
ban elkülönítettek a dorozs
mai Hősök ligetében álló kál
vária helyreállítására. 2,4 
miihót ebből a keretből és 1 
milliót a közlekedésbizton
sági büdzséből fizet ki a tes
tület a 4-es villamos Petőfi Sándor 
Sándor sugárút-Földváry 
utcai átjárójára.

A Bartók téri játszótér fel
újítására júliusban már meg
szavaztak a képviselők 5,9 
millió forintot a játszótéri ke
retből; most újabb 3,7 miihó 
forinttal toldották meg a 
pénzt, hogy a játszóeszközök 
alatti burkolatot is rendbe le
hessen hozni. A Lechner téri 
játszótér korszerűsítésére 
4,1 milliót, a Gyertyámos ut
ca-Nemes takács utcai tömb
belső játszóterére 7,7 milliót 
lehet fordítani.

A Töltés utcai bölcsőde ud
varának füvesítését is ebből a 
keretből fedezik, de az erre

jutó 1,2 millió forintot az in
tézményt kezelő Nevelé
si-Oktatási Intézmények 
Gazdasági Szolgálatának 
csoportosítják át. A Kereszt
töltés utca 16-18. mögötti el
hanyagolt labdapályára 960 
ezer forintot költenek.

Járdákat is felújítanak a 
közterület-rekonstrukciós 
keretből. A bizottság a 
Klapka téri gyalogos útvo
nalak pótlására 900 ezer fo
rintot, az újszegedi Traktor 
utca járdáira pedig 880 ezer 
forintot szavazott meg. Az 
alsóvárosi Vám tér 3,4 mil
lió forintból újulhat meg; a 
közepét kertész szakembe
rek rendezik, helyreállítják 
a járdát, gondoskodnak az 
úttest és a zöld területek 
biztonságos elválasztásáról, 
és a parkolót is rendbe te
szik. 540 ezer forintból te
szik rendbe a tápai Honfog
lalás utcában található or
szágzászló emlékművet.

A munkálatokat a köz
gyűlés jóváhagyása után, 
még az idén elvégezteti a 
Szegedi Környezetgazdálko
dási Nonprofit Kft.

Korszerű gépek hűtik-fűtik a színházat
A Szegedi Nemzeti Szín

ház évadnyitó társulati ülé
sén Sólymos László alpol
gármester ünnepélyesen is 
átadta a társulatnak és a 
szegedieknek a nyáron kö
zel félmilliárd forintból 
megújult nagyszínház épü
letét, amely a jövőben sok
kal komfortosabb körül
ményeket biztosít a szín
házlátogatóknak.

A teátrum közel 130 éves 
épületében az évad végén 
kezdődött az az energetikai 
korszerűsítés, amelyre uni
ós pályázaton 400 millió fo
rintot nyert a város az in
tézmény fűtési és légtechni
kai rendszerének korszerű
sítésére. Az elmúlt években 
végzett energetikai felül
vizsgálatok eredményei azt 
mutatták, hogy az épület 
energiafogyasztása az el
várthoz képest rendkívül 
magas, amely a fenntartók 
számára jelentős többlet
költséget eredményez, rá
adásul a színházlátogatók 
komfortja sem volt már a 
kor követelményeinek meg
felelő.

Az évad végén, májusban 
megkezdődött és augusztus 
végén befejeződött rekonst
rukciós munkák során a 
korszerűtlen berendezése
ket teljesen lecserélték: új

fűtési és légtechnikai rend
szert kapott az épület, to
vábbá új tűzjelző, hő- és 
füstelvezető hálózatot alakí
tottak ki. A határidőre elké
szült beruházás egyik leg
fontosabb eleme volt, hogy 
önálló kazánházat kapott a 
színház. A fűtési rendszer 
modernizálása során új hő
központot hoztak létre, 
nyolc, egyenként szabályoz

ható, 130 kilowattos kon
denzációs kazánnal, kicse
rélték a radiátorokat, to
vábbá megújult a földszinti 
előcsarnok és az emeleti tár
salgó padlófűtése is. A kazá
nok beszerelése miatt a 
színház kéményt is kapott, 
amelynek kialakításakor 
nyolc födémet kellett áttör
ni a pincétől a tetőig.

A nézőtéren a modern be-

fúvógépeknek köszönhetően 
a jövőben megoldott lesz 
meleg időben a hűtés, télen 
pedig a fűtés. A meglévő 
szellőzési rendszert elbon
tották, és új, központi gép
házat építettek.

A műemlékvédelem alatt 
álló épület felújításakor az 
egyik legnagyobb kihívást a 
nyílászárók cseréje jelentet
te. Az összesen 144 külső 
ablakot, ajtót folyamatosan 
szerelték ki az épület hom
lokzatából, majd az eredeti
hez megszólalásig hasonló, 
de teljesen új nyílászárókat 
visszahelyezték.

Gyüdi Sándor főigazgató 
elmondta: a fűtési rendszer 
korszerűsítésével, a nyílás
zárók cseréjével a színház 
gázfelhasználásában több 
mint 40 százalékos megta
karítás érhető el. Ez az 
évente 50 milliónál is maga
sabb gázszámlát fizető in
tézmény esetében több mint 
20 millió forintot jelent. Az 
uniós és önkormányzati for
rásból, összesen közel brut
tó félmilliárd forintból meg
valósult energetikai re
konstrukciónak köszönhe
tően csökkent a nagyszín
ház ökológiai lábnyoma. 
Gyüdi Sándor főigazgató el
mondta, évi 304 tonnával 
kevesebb szén-dioxidot bo
csát ki az épület.

Kicserélték a padlófűtést és az összes nyílászárót 
a színházbanek
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uKözvilágítási program

Többséggel 
a szakmaiság ellen

Szétosztotta a közgyűlés városüzemeltetési és fejleszté
si bizottsága az önkormányzat 45 millió forintos közvilá
gítási keretét.

A polgármesteri hivatal vá
rosüzemeltetési irodája által 
összeállított lista alapján 
idén 4,3 millióból a tarjáni 
Űrhajós utca lámpáit helye
zik át, a felsővárosi Kereszt
töltés utca 31. szám mögötti 
terület 2,3 millió forintból 
világosodik meg. A klebels- 
bergtelepi Váltó utcai játszó
tér világítása 2,1 millióból 
valósul meg, valamint fej
lesztik a Fátyolka és a Cin- 
cér utcát, illetve a gyálaréti 
Lúdvári utcát. Megépül a 
Vám téri járda világítása 2,3 
millióért, a Vadkerti téri 
buszforduló lámpát kap, és 
növelik a világítás fényerejét 
a Földmíves utca-Sárkány 
utca találkozásánál. Lámpá
val bővül a bölcsészkar 
Egyetem utcai bejáratával 
szemben álló villanyoszlop, 
az újszegedi Fürj utca-Szö
vetség utca sarok, Szőregen 
a Szerb utca 118. előtti rész, 
Subasán a Zöldfási utca 84. 
és a Mórahegyi utca-Ka
kukkfű utca sarok, Szentmi- 
hályon pedig a Tenkes köz és 
a Verbéna utca-Kapisztrán 
utca sarok. A baktói kisker
tekben újabb 12 utca gyara
podik világítással, nem kell 
sötétben hazabotorkálniuk a 
kint lakóknak. A csatorna
part és a Nagy’ Baktói út mel
lett a 8., a 19.. a 20., a 21.. a 
22., a 23., a 45., a 46., a 47. 
és a 48. utca számíthat fej
lesztésre.

Nagyon sokan kérték és 
várták, hogy elkészüljön a 
2-es villamos Vértói úti 
végállomásának közvilágí
tása és az újszegedi sport
csarnok parkolójának vilá
gítása. Megvannak a ter
vek, az előbbi kivitelezése 
11,7 millióba, az utóbbié 
5,7 millióba kerül. Mivel a 
keretbe nem fért bele a 
Holt-Maros sétány világítá
sa, a városüzemeltetési bi
zottság azzal küldte tovább 
a listát a vagyongazdálko
dási bizottságnak, hogy 
biztosítson pénzt rá. A Bo- 
Bohács Zsolt fideszes képvise
lő vezette testület a fideszes 
Kohári Nándor képviselő 
javaslatára átcsoportosítot
ta az összegeket: a Holt-Ma
ros bekerült a listába, a 
Vértói úti végállomást és a 
sportcsarnokot azonban ki
húzták. Annak ellenére 
megszavazta a jobboldali 
többség ezt a variációt, 
hogy a Holt-Maros keve
sebb embert érint, mint a 
másik két beruházás, és 
még terveztetni kell, az pe
dig még egyéves munka. 
Botka László polgármester 
lapzártakor megfontolásra 
visszaküldte a bizottságnak 
a tervezetet, mert úgy látja, 
az nem felel meg a szakmai 
elvárásoknak. Ha a bizott
ság nem módosítja dönté
sét, a végső szót a közgyűlés 
mondja ki.

200 utcát javítottak ki
Szeptember közepéig Szeged belterületén az önkormányza
ti utakon közel 200 utcában 3400 burkolathibát és kátyút 
szüntettek meg mintegy 8400 négyzetméter felületen - tájé
koztatott Makrai László, a Szegedi Környezetgazdálkodási 
Nonprofit Kft. ügyvezető igazgatója. Elsőbbséget élveznek 
a nagy forgalmat bonyolító, tömegközlekedéssel is érintett 
szakaszok. A mellékutakon, a járdán és a kerékpárúton 
csak a balesetveszélyes úthibák elhárítására elegendő a ke
ret. A rendelkezésre álló összegből mintegy 150 millió fo
rintot használt fel a társaság szeptember közepéig. Mivel 
az önkormányzat által biztosított 152 millió forintot gya
korlatilag elköltötte a cég. az év hátralevő részében előre
láthatólag a szúnyoggy érítésből megspórolt 30-40 millió fo
rintot csoportosítják át az utak, járdák, kerékpárutak ja
vítására, téK felkészítésére. — Sajnos a nagyfelületű útjaví
tások az önkormányzat költségvetéséből régóta kimarad
nak, az utak burkolata sok helyen elöregedett, a rosszul 
helyreállított közműbontások miatt sérült — mondta a cég
vezető. — A kátyúzás nem egyenlő az aszfaltszőnyegezéssel, 
csak „tűzoltásra” alkalmas, legfeljebb a pontszerű úthibák 
javítására, amely célja a balesetveszély és a gépjármű
károk megelőzése. Társaságunk a költséghatékony műkö
déssel idén is, tavaly is jelentősen, jóval az önkormányzat 
által biztosított keret fölött tudott rendelkezésre állni. Jól 
működik és egyre népszerűbb a szegediek körében a honla
punkon online elérhető, térképes kátyúbejelentő. így na
gyon hamar megoldást tudunk produkálni.

A beruházás elkészültével jelentősen megnő a Vásárhelyi Pál utca áteresztőképessége

Végig négysávos lesz év végére a Vásárhelyi Pál utca, 
ahol kétszer két forgalmi sáv épül a Bakay Nándor utca 
és a Kenyérgyári út közötti szakaszon. A felújítási mun
kálatok és a rókus-móravárosi főgyűjtőcsatorna tovább
építését a COLAS Út Zrt. végzi el 564 millió forintért. 
Kerékpársávét is kialakítanak, és buszmegállókat építe
nek. Karácsonyra elkészülhet a beruházás.

A Vásárhelyi Pál utca Kos
suth Lajos sugárút és Ba
Bakay Nándor utca közötti 
szakaszának korszerűsíté
sét már tavaly elvégezték. A 
második ütem a Bakay 
Nándor utcai körforgalom
tól a Kenyérgyári út—Le
ányszállás közig tart. A 
közbeszerzési pályázaton 
nyertes COLAS Út Építő
ipari Zrt. július végén vette 
át a munkaterületet, majd 
augusztus 6-án az első mun
kagépek belemartak az asz
faltba, azóta terelőtáblák 
fogadják a közlekedőket a 
Bakay Nándor utcától a 
Kenyérgyári útig a Kálvá
ria sugárút felé. A munkák

befejezéséig — december 
16-áig — számítaniuk kell a 
közlekedőknek a forgalom
korlátozásokra. Az egyirá- 
nyúsítás ugyanis az építés 
teljes időszaka alatt ér
vényben lesz a forgalmi sáv 
időszakos eltolásával.

A Vásárhelyi Pál utca re
konstrukciója 206,9 millió 
forintos uniós és hazai tá
mogatással valósul meg, a 
főgyűjtőcsatorna kialakítá
sának költségeit pedig a víz
ügyi építési alap fedezi. A 
felújítás részeként a Vásár
helyi Pál utcában kétszer 
két forgalmi sáv épül a Ba
kay Nándor utca és a Ke
nyérgyári út közötti szaka

szon. Mindkét oldalon jár
dát és kerékpársávot alakí
tanak ki, biztosítva így a vá
ros kerékpáros infrastruk
túrájából régóta hiányzó 
észak-déli összeköttetést. 
Ezen kívül 4 autóbuszmeg
álló készül utasváróval, és 
20 kerékpártámaszt is kihe
lyeznek. A Vásárhelyi Pál 
utca felújításának első üte
mében elkészült főgyűjtő
csatorna továbbépül a Kál
vária sugárútig, ahonnan 
ideiglenes nyomóvezeték ve
zet majd a Sancer-tavi befo
gadóig.

Szeptember közepén egy 
különleges eljárással meg
kezdték a Kálvária sugárút 
és a Vásárhelyi Pál utcai ke
reszteződés alatt átfúrni az 
1,2 méter átmérőjű csapa
dékvíz-elvezető csatornát. 
A fúrást a Móravárosi körút 
felől kezdték, a pajzs 6 mé
ter mélyen halad a földben, 
hogy minden más közműve

zetéket elkerüljön. A fúró
fej 15 métert képes megten
ni naponta, mert a talaj na
gyon kemény. Az első, kö
rülbelül 230 méteres sza
kaszt a Kenyérgyári út és a 
Vásárhelyi Pál utca keresz
teződéséig fúrják, az itt ta
lálható fogadógödörig. Ezt 
követően a Vásárhelyi Pál 
utca mentén halad tovább a 
kivitelező. A most épülő ró
kus-móravárosi főgyűjtő
csatorna-szakasz a Bakay 
Nándor utcai körforgalom
tól a Pulz utcáig tartó sza
kaszhoz kapcsolódik, amely 
tavaly már elkészült.

A projekt második szaka
szának befejezése után az 
utca teljes szakasza négysá
vossá válik. A fejlesztések 
eredményeként a tervek 
szerint jelentősen megnő a 
Vásárhelyi Pál utca áteresz
tőképessége, illetve nagy
mértékben javul a város
rész belvízelvezése is.

Karácsonyra négysávos lesz 
a Vásárhelyi Pál utca

Bercsényi utca: kétirányú a bicikliseknek
A kerékpáros-szerveze

tek szerint is az utóbbi idők 
egyik leghasznosabb bicik
lis beruházása valósult meg 
nemrégiben Szegeden. A 
kerékpárosok számára 
szeptember eleje óta két
irányú a Bercsényi utca, 
így a nagykörutat pótló 
fontos biciklis gerincútvo
nal jött létre.

Szeptember közepén bicik
lis flashmobbal, azaz vil
lámcsődülettel ünnepelte 
meg néhány szegedi kerék
páros a Bercsényi utcai ke
rékpáros nyomtáv műszaki 
átadását. Bár az önkor
mányzat több belvárosi ut
ca kerékpárosok számára 
történő kétirányúsítására 
készíttetett korábban terve
ket, a kivitelezés több eset
ben elhúzódott. A közgyűlés 
városüzemeltetési és fejlesz
tési bizottsága végül Nagy
sándor képviselő előter
jesztésére a nyáron tűzte 
napirendre a kérdést, és a

kV t "'W W I ,

Fontos kerékpáros gerincútvonal jött létre

kétirányúsítás mellett dön
tött.

— A szegedi belváros ke
rékpáros átjárhatóságának 
egyik problémája az egyirá
nyú utcák rendszere. A ja
vasolt forgalomtechnikai

módosítás a Bercsényi utcá
ban a Csongrádi sugárút és 
a Madách utca között tenné 
lehetővé - megfelelő táblá
zással és burkolati jelekkel 
- az ellenirányú kerékpá
ros-forgalom biztosítását,

anélkül, hogy ez a parkoló
helyek számának csökkené
sével járna. Hasonló megol
dás több helyen sikeresen és 
balesetmentesen működik a 
városban — írta előterjeszté
sében a városatya. így’ szep
tember eleje óta a Bercsényi 
utcában frissen festett pik- 
togramok, kerékpáros 
nyomtáv és kiegészítő táb
lák is jelzik, hogy mindkét 
irányból behajthatnak a bi
ciklisek az utcába.

A Szeged Bicaj blogon a 
következőket írták a Bercsé
nyi utca kétirányúsításáról: 
„Az eset jó példa rá, hogy a 
kerékpárosklub, a képvise
lők, a városi szakirodák és 
az illetékes városi bizottság 
tagjainak együttműködésé
vel tetemes uniós pályázati 
pénzek nélkül is biciklizők 
ezreinek lehet kedvezni, és 
egyben a meglévő közlekedé
si felületek praktikus felosz
tásával a város közlekedése 
könnyedén gördülékenyeb
bé tehető”.ek
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uHalfesztivál a Tisza mindkét partján
Szegeden a tizenhatodik alkalommal megrendezett 

nemzetközi halfesztiválon a Tisza mindkét partján főzték 
a paprikás levet. A Partfiirdőn az amatőrök szorgoskod
tak a bográcsok körül, az alsó rakparton pedig a halász
csárdák kínálták a főtt és sült halat.

1997 óta rendezik meg Szege
den a Nemzetközi Tiszai Hal
fesztivált, amelyre idén is 
több ezer vendég érkezett az 
ország minden részéből és a 
határon túlról. A rendezvény 
indulása óta változatlan a cél: 
a halfogyasztás népszerűsíté
se, a halfőzés és -sütés forté
lyainak gazdagítása. Egyre 
több hagyomány kapcsolódik 
a fesztiválhoz. A Partfürdőn 
halászlét főző csapatok pél
dául a vendégeik elismerése 
mellett a Halfőző érdemren- 
det.is begyűjtik. Első évben 
minden halfőző vasbogrács 
érdemrendet kap, majd a 
réz-, bronz-, ezüst-, arany- és 
gyémántbogrács fokozatokon 
keresztül jut el az Örökös 
Halfőző címig.

.Ahogy már az is hagyo
mány, hogy a legjobb minősé
gű szegedi fűszerpaprikát az 
idén is szögedi boszorkány 
hozta ejtőernyőn alászállva, 
míg a makói hagyma a Tiszán 
érkezett. Csak az utóbbiból 
közel hat mázsa került a Hu
szár Mátyás rakparton felál
lított óriásbográcsba, amely

ben a fesztivál végéig 14 ezer 
adag halászlét főztek.

Az óriásbogrács persze 
csak egy a több száz közül, hi
szen a Partfürdőn kétszáz 
amatőr, családi és vállalati 
csapat, a politika, a közélet és 
a sport lelkes képviselői vál
lalkoztak arra, hogy bemu
tassák halléfőző tudományu
kat. Volt olyan csapat, amely 
több száz embert látott ven
dégül.

A város Idősügyi Tanácsa 
idén például húsz csapatot 
nevezett.

— Nem számoltuk, hogy 
mennyien vagyunk - mondta 
a szőregi Ezüsthajúak Nyug
díjas Egyesület közfelkiáltás
sal kinevezett főszakácsa -, 
de biztosan elég lesz annyi 
hal, amennyivel készültünk. 
Bizony éppen csak! Annyira 
jól sikerült a szőregi halié, 
hogy Botka László Polgár
mesteri Különdíjjal jutal
mazta az Ezüsthajúakat. 
Egyébként a polgármester és 
az Idősügyi Tanács elnöke 
minden évben a családjával 
együtt zsűrizi a nyugdíjasok

A nyugdíjasoknak csak a jókedvet kell magukkal hozniuk 
a halfesztiválra

által készített halételeket. 
Bár a receptekről a város el
ső embere is kérdezősködött, 
úgy tűnt, hogy a család 
hölgytagjait jobban érdekelte 
az ételek elkészítési módja.

— Tizedik éve járunk ide, ez 
a tizedik halfesztiválunk — 
mondta Boros Gyula, a város 
idősügyi referense. - Közel 
ezren vannak itt húsz nyugdí
jasklubból, -csoportból. Sőt 
az idén meghívtunk néhány 
speciális helyzetű civilszerve
zetet is. Először vannak itt a 
Vakok és Gyengénlátók Egye
sületének tagjai. S ha már 
jöttek, olyan finom halat főz
tek, hogy rögvest elnyerték a 
Senior Center különdíját is - 
mondta Boros Gyula.

Valószínű, hogy jóval ke
vesebb nyugdíjas, sérült vagy 
fogyatékkal élő jutna Id a 
fesztiválra, ha az Idősügyi 
Tanács nem támogatná anya
gilag is a klubok részvételét.

- Ha mindent kifizetünk — 
számolgatott Boros Gyula —, 
padok, asztalok, nevezési 
díj, behajtási engedély, alap
anyagok, egyszóval mindaz, 
amit itt lát, akkor bizony bő
ven túl vagyunk a 200 ezer 
forinton. Ezt kifizetjük az 
Idősügyi Tanács támogatásá
ból, a tagoknak pedig csak az 
éhes gyomrot, a sokéves ta
pasztalatot, meg persze a jó
kedvet kell magukkal hozni
uk - fogalmazott a referens.

— Egyébként évek óta van
nak külföldi vendégeink is, 
de hát ez így természetes. 
Rendszeresen jönnek idősek 
Szabadkáról, Temesvárról, 
Aradról és Adáról. Es mielőtt 
még valaki azt hinné, hogy 
csak mi, szegediek tudunk jó 
halászlét főzni, alaposan 
ránk cáfoltak a szabadkai 
nyugdíjas postások. Idén ők 
vitték haza az egyik fődíjat.

Hogyan lehet eldönteni, 
hogy melyik a jobb, ízlete- 
sebb szegedi halászlé?

- Sehogy - válaszolta Bo-

Csakínyenceknek!
Evek óta jövünk a szegedi halfesztiválra — mondta 

egy pécsi hölgy. — A férjeimnél végigkóstolunk min
dent, amit csak lehet, aztán hetekig azon vitatko
zunk, hogy melyik volt a jobb, melyiket kellene meg
próbálni itthon is elkészíteni. Őszinte legyek? Soha 
nem sikerül. Idén a kedvencünk a fehér halászlé volt. 
Ilyet még soha nem ettünk. Csak halikra van benne. 
Fantasztikusan finom volt - mondta a pécsi vendég, 
íme a fehér halászlé receptje - hozzávalók: 75 dkg 
pontyikra, 1 fej hagyma, 2 szál sárgarépa, 2 szál pet
rezselyemgyökér, 2 pohár tejföl, 3 dl fehérbor, bors, 
só, babérlevél, ecet. Elkészítés: A sárgarépából, a 
gyökérből, a hagymából babérlevéllel, törött borssal, 
sóval zöldséglevest főzünk. A zöldség megpuhulása 
után hozzáadjuk az ikrát és tovább főzzük. Beleke
verjük a tejfölt és a bort. Sózzuk, ecettel vagy citrom
mal ízesítjük.

Botka László polgármester a családjával együtt zsűrizte a nyugdíjasok által készített 
halételeket

ros Gyula. — Szegeden min
denki tud halat főzni, ráadá
sul jó halat. Az egyik kicsit 
erősebb, a másik kicsit sű
rűbb, a harmadik kicsit só- 
sabb. De egyik jobb, mint a 
másik. Aztán persze azért 
vannak kuriózumok is. 
Olyan halételek, amelyek ta
lán még szokatlanok, pláne 
itt a Tisza-parton, de rendkí

vül finomak. Szerintem erre
felé halad majd a következő 
években ez a fesztivál is.

S ha már a halkülönleges
ségeknél tartunk: olyat is rit
kán látni, hogy a választók 
együtt ropogtatják a sült ká
rászt és keszeget a rakparton 
Botka László polgármesterrel 
és az önkormányzat szocialis
ta frakciójának képviselői

vel. A kihelyezett fogadó
órán, lakossági fórumon a 
szegediek találkozhattak és 
beszélgethettek a városatyák
kal, Solymos László alpolgár
mesterrel, Kónya Gábor, 
Kozma József, Tóth Károly, 
Ménesi Imre, Révész Mihály 
és Kenyeres Lajos képviselő
vel, valamint Újhelyi István
nal, az Országgyűlés alelnö- 
kével.

A rakparton felállított óri
ásbogrács közelébe alig lehe
tett eljutni. Már a mérete is 
lenyűgöző volt. Az óriásbog
rács 3500 literes, amelyet 
persze többször fel kellett 
tölteni ahhoz, hogy elkészül
hessen a 14 ezer adag halié. A 
bogrács méretét jól jellemzi, 
hogy egyszeri megtöltéséhez 
csak makói vöröshagymából 
6 mázsát használtak fel.

S ahogy ilyenkor már lenni 
szokott, a fesztiválon meg
annyi program — zene, tánc, 
kézművesvásár, tutajozás, 
hőlégballonozás, sárkányha
jó, lézershow és tűzijáték - 
szórakoztatta a szegedieket 
és a városba látogató vendé
geket.

Felsővárosi napok: Alii volt a sztár
Egy kubai szívtipró, Alii nyerte meg a Felsővárosi napok 

állatszépségversenyét. A Pille utcai játszótéren 9. alkalom
mal megrendezett családi programon közel háromszázan 
szórakoztak. Felsőváros önkormányzati képviselője, Szent- 
Szentgyörgyi Pál szerint a városrész lakói rendkívül aktívak.

Kilencedik alkalommal ren
dezték meg szeptember har
madik hétvégéjén a Felsővá
rosi napokat. A hagyomá
nyokhoz híven a rendezvény 
idén is egy képzőművészeti ki
állítás megnyitójával kezdő
dött: pénteken a Belvárosi 
Kamara Galériában Töredé
kek címmel Ricz Géza festmé
nyeiből nyílt tárlat. A szegedi 
iiűvész alkotásait október vé
géig tekinthetik meg az érdek
lődők a Belvárosi moziban. A 
kétnapos rendezvény fővéd
nöke Botka László polgár
mester, a védnöke pedig 
Szentgyörgyi Pál, a körzet

önkormányzati képviselője 
volt. A városatya elmondta: 
az igazi családi kikapcsoló
dást jelentő programot a kez
detektől a Szegedi Felsőváro
siak Civil Egyesületével kar
öltve szervezik meg. Tóth Bo
gyó Istvántól, a SZOFCE el
nökhelyettesétől megtudtuk: 
egyesületük az egyik legrégeb
bi városrészi civilszervezet 
Szegeden, amely egyaránt 
szervez kulturális, karitatív 
és sportprogramokat. Most 
azt tervezik, hogy a felsőváro
si játszóterek, közterek taka
rítására, védelmére kam
pányt indítanak, amelyben

Alfi mindenkit levett 
a lábáról

reményeik szerint aktívan 
vesznek majd részt az itt élők.

A Felsővárosi napok szom
bati programján közel há
romszázan szórakoztak a Pil
le utcai játszótéren, ahol in
gyen használhatták a gyerme
kek az ugrálóvárat és a tram- 
bulint, díjmentesen lovagol
hattak Bandi és Cili, a két pó- 
niló hátán, de volt arcfestés, 
kézműves-foglalkozás és lufi
hajtogatás is. Aki kedvet ér
zett hozzá, ingyen tehetett egy 
kört a városban a kisvonat- 
tal, amely a helyszínre jött az 
utasokért. Az ebédről Tóth 
Tóth Bogyó István és csapata gon
doskodott: ízletes sertéspör
költet és vegetáriánus, füstölt 
sajttal ízesített pásztortarho-

Aktívak a felsővárosiak
Szentgyörgyi Pál, a városrész önkormányzati képvi

selője elmondta: a Tisza közelsége ideális programhely
színeket biztosít az itt élőknek. Az elmúlt közel egy évti
zed során a rendezvénynek több helyszíne is volt: össze
gyűltek a felsővárosiak már a híd alatt, a Tápai utca vé
gén lévő zöld területen is, de a legideálisabb helyszínnek 
évek óta a Pille utcai játszótér számít. A képviselő sze
rint a körzetben lakók aktívak, minden rendezvényen 
szívesen, nagy számban vesznek részt.

nyát főztek. A Kancsár Jó
zsef vezette Szegedi Pince
színház nem csupán szóra
koztatta a kicsiket és nagyo
kat Darvasi László József At- 
tila-díjas író Trapiti című ze
nés mesejátékával, de meg
szervezte a Kiscsillag születik 
Ki mit tud?-ot, a kisál
lat-szépségversenyt, valamint 
a családi ügyességi és sport
versenyt is.

Idén csak kutyákat nevez
tek az állatszépségversenyre. 
A 8 éves Papp Csenge a vetél
kedő előtt elmondta, hogy ta
valy a hörcsögével a harma
dik helyet szerezte meg, de ki
csiny kedvence azóta elpusz
tult. A vetélkedőt a 6 éves Bé
kési Hanna Alfi névre hallga
tó, nyolchetes bichon hava- 
nese kutyája nyerte. A bic
hon havanese Kubából szár
mazó kicsiny kutya, mindösz- 
sze 23-27 centiméter és 3-5 ki
logramm. A rendkívüli ked
vességgel és hihetetlen intelli
genciával rendelkező kutya, 
amelynek lételeme a játék, 
mindenkit levett a lábáról. 
Nem véletlen hát, hogy ku
tyás berkekben csak kubai 
szívtiprónak hívják a bichon 
havanese-t. A gazdától meg
tudtuk, hogy Aliinak a Felső
városi napok volt az első sza
badtéri programja, lévén, 
hogy előtte pár nappal kapta 
meg a kötelező oltásokat.

A Ki mit tud?-ra nyolcán 
neveztek. A produkciók kö
zött volt balett- és karatebe
mutató, mesemondás és hip- 
hoptánc. Polgár Lilla pél
dául egy bugyuta emberről 
mesélt, aki mindent elhitt, 
amit mondtak neki. A gye
rekek nagy tapsot kaptak a

közönségtől, köztük Vad
Vadkerti Attilától, a Pick Sze
ged kézilabdásától, aki a 
családjával látogatott ki a 
rendezvényre. A Felsőváro
si kiscsillag címet a Bakacsi 
testvérek, Olivér és Bogát 
érdemelte ki hiphoptáncá- 
val.

Szentgyörgyi Pál a kisvonat utasaivalek
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u75 százalékos látogatottsággal zárta az idei fesztiválévadot a szabadtéri

Az Elfújta a szél is jön a Dóm térre
A Szegedi Szabadtéri Játékok vezetése elégedett az idei 

eredményekkel: 75 százalékos látogatottsággal zárták a 
fesztiválévadot. Jövő nyárra operett- és musical-előadást, 
operagálát, jubileumi István, a királyt és a pekingi Vörös 
Színház vendégjátékaként különleges tánc- és harcművé- 
szeti produkciót kínálnak a Dóm téren.

Az ország gazdasági helyze
te és a hasonló jellegű kultu
rális fesztiválokról érkező 
hírek keltette aggodalom el
lenére jó eredményekkel 
zárta a 2012-es évadot a 
Szegedi Szabadtéri Játé
kok. A tervezett 62 százalé
kos látogatószámot sikerült 
meghaladni: az öt Dóm téri 
produkció tizenhárom elő
adásán 75 százalékos volt a 
látogatottság. Kiemelkedő
en jól zárt a Hegyen-völ
gyön lakodalom néptáncp
rodukció és az évadot bú
csúztató operett, a Mágnás 
Miska, amely az utóbbi 
évek egyik legnagyobb 
szakmai és közönségsikerét 
hozta.

Jacobi Viktor Leány vásár 
című darabjával 2013. júli

us 5-én indul a szabadtéri 
jövő nyári programja; a 
népszerű operettet saját 
produkcióként három elő
adásban játsszák majd a 
Dóm téren. Gazdasági okok 
miatt jövőre nem lesz ope
ra-előadás a Dóm téren; a 
műfajt a július 13-i gálakon
cert képviseli: Verdi- és 
Wagner-operák legszebb 
dallamai csendülnek fel a 
két komponista születésé
nek bicentenáriuma alkal
mából - mondta el a feszti
vál 2013-as műsoráról tar
tott sajtótájékoztatón Kes- 
Kisselyák Gergely művészeti 
vezető.

Magyarországi bemutató
ra - amely egyben a darab 
szabadtéri ősbemutatója is 
lesz — készül a fesztivál: a

A Marcsát alakító Radnay Csilla és a Miska szerepét játszó Stohl András az idei nagy siker, a Mágnás Miska egyik 
jelenetében

z
Vajda diptichonja Újszegeden

Lesz azért opera-előadás a 2013-as fesztivál kínála
tában is: az Ljszegedi Szabadtéri Színpadon Vajda 
Vajda János Federico García Lorca írásai alapján készülő 
két új művét láthatja a közönség. Az eddig még sehol 
be nem mutatott új „diptichon” mindkét darabja 
azonos témáról szól: az öregedő férfi és a fiatal lány 
szerelméről — a Don Perlimplín szomorújáték, a Don 
Cristóbal pedig komédia. A két egyfelvonásost a Mis
kolci Operafesztivállal és a Debreceni Csokonai Szín
házzal koprodukcióban állítják színpadra. Kesselyák 
Gergely emlékeztetett rá: Vajda egy ik korábbi darab
ja, a Mario és a varázsló korábban már siker volt; a 
két új mű is humoros és könnyen fogyasztható, 
ugyanakkor igényes zenének ígérkezik.

Dóm téren is sikerrel ját
szott Rómeó és Júlia szerző
jének, Gerard Presgurvic- 
nak a musicaljét, az Elfújta 
a szélt tűzik műsorra. Bá
tyai Edina fesztiváligazgató 
elmondta: azért halasztot
ták a szokásosnál 2-3 héttel 
későbbre a 2013-as prog
ram bejelentését, mert meg 
kellett állapodniuk a min
den idők egyik legnépsze
rűbb irodalmi alkotása és 
legsikeresebb filmje nyo
mán készült musical jogdí
jairól. A musicalt 2003-ban 
mutatták be Párizsban; a 
Dóm téren jövőre a Buda
pesti Operettszínházzal kö
zösen állítják színpadra —

július 26-án, 27-én, augusz
tus 2-án és 3-án láthatja 
majd a közönség.

Augusztus 9-én és 10-én 
különleges produkció érke
zik Szegedre: a pekingi Vö
rös Színház vendégjátéka
ként A kungfulegenda című 
előadás, amely ötvözi a drá
mai elemeket a tánccal, az 
akrobatikával, a kínai zené
vel és az ősi harcművészet
tel. A 2004-ben bemutatott 
produkció bejárta már a fél 
világot, láthatták a kana
dai, amerikai, orosz és ja
pán nézők is — Magyaror
szágon Szegeden kerül elő
ször színpadra. A 2013-as 
fesztivált augusztus 16-án

és 17-én igazi kultuszdarab 
zárja: 30 éves jubileumát 
ünneplő nemzeti rockope
ránkat, az István, a királyt 
új rendezésben, új szereplő
gárdával és látvány világgal, 
élő zenekarral mutatják be.

Bátyai Edina úgy fogalma
zott: a nézők kegyeiért plusz
szolgáltatásokkal is küzde
nek. Az idei tapasztalatok 
birtokában nem a mielőbbi 
műsorhirdetést és a jegy érté
kesítés korai megkezdését 
tartották a legfontosabbnak, 
hiszen a többség az utolsó 
pillanatban, az időjárás-je
lentésre is figyelve váltja meg 
a jegyét. Idén komoly érvá
gást jelentett a fesztiválnak

az átállás az üdülési csekkről 
a SZÉP-kártyára: amíg ko
rábban a belépők negyedét, 
mintegy 60 millió forint ér
tékben üdülési csekkel vásá
rolták meg a nézők, az így 
befolyt összeg ebben az év
ben a felére, 30 miihó forint
ra csökkent. Miközben em- 
patikusak az anyagi gondok
kal küzdő közönséggel, olyan 
gazdasági társaságként, 
amelynek költségvetése egy- 
harmad részben a támogatá
sokból, kétharmad részben 
saját bevételekből szárma
zik, nem tudják a jegyárakat 
csökkenteni. A jövő évadra 
szóló belépőket várhatóan 
október 15-étől árulják.

Pinokkióval indul a szezon
A román Adela Moldovan ál
tal rendezett Pinokkió című 
marionettjátékkal indul 
szeptember 30-án a szegedi 
Kövér Béla Bábszínház 
2012-2013-as szezonja — tá
jékoztatott Kövér László 
igazgató a bábszínház évad
nyitó társulati ülésén. El
mondta: a bábszínháznak 
nemcsak élményt kell nyúj
tania. de nevelnie is kell. Egy 
tűt sem lehetett leejteni az 
Alsóvárosi Kultúrházban a 
társulat júliusi előadásán, 
akkora volt az érdeklődés a 
Mátyás király lakomája 
iránt. Szeptember 2-án, az 
iskolakezdés előtt tartották 
A bűvös tűzszerszám bemu

tatóját - ez a Hans Christian 
Andersen nyomán született, 
Galkó Bence rendezte elő
adás az idei négy nagytermi 
produkció egyike. Színre vi
szik még az említett Pinokki- 
ót, a Vlagyimir Szutyejev há
rom meséjéből született Mi
csoda madár ez? című játé
kot Kis Ágnes rendezésében, 
jövő tavasszal Rumi László 
rendezésében A háromágú 
tölgyfa tündérét. A kamara
teremben két előadásos bér
letet kínálnak az óvodások
nak. Az egyik várhatóan egy 
kecskeméti vendégjáték, a 
Bollár Kótyag és Mámori Nellike 
Nellike nagy találkozása 
lesz, a másik A hetvenkedő

nyúl. Kövér László kiemelte, 
nem emelnek a jegy- és bér
letárakon. Régi kollégájuk, 
Vargáné Erzsiké korára és 
egészségi állapotára tekintet
tel nem folytatja a munkát, 
viszont két új munkatárssal 
gyarapodtak: Spergel Anna 
bábszínésznővel és Fodor 
Fodor Dániel technikussal.

Kardos János kulturális 
irodavezető úgy látja, az 
évadnyitókon hasonló gon
dolatok merülnek fel Szeged 
művészeti intézményeinél, 
amelyek könnyebben tud
nak tervezni az iskoláknál, 
amelyeknél a közelgő fenn
tartóváltás miatt nagy a bi
zonytalanság.

Megnyíltak a városháza kapui
Hogy néz ki a polgármester dolgozószobája? 
Hol zajlanak a közgyűlési viták? Milyen Sze
ged panorámája a városháza tornyából? 
Akik ezekre voltak kíváncsiak, kigyönyör
ködhették magukat szeptember 16-án a vá
rosháza 1883-ra teljesen újjáépült falai kö- 
zött: a Kulturális Örökség Napjai alkalmából 
ugyanis bárki ingyenesen bebarangolhatta a 
díszes épületet. Pappné Zánthó Rita művé- 
szeti főtanácsos vezetésével a neobarokk ud
varról indultunk a körülbelül egyórás sétá- 
ra, amely érintette például a Sóhajok hídját, 
a ™8Z termet, a tanácskozótermeket és azt a 
tornyot is, amely egy' 1832-ben készült 22 
mázsás harangot rejt. Ezzel kongatták az 

79-es nagy árvíz idején a vészjelet.
, ~ Belülről még soha nem láttam a város- 

®aát, de arról tudtam, hogy Vedres István

tervezte a mai épület elődjét. Otthon sok
szor emlegetjük úgy, hogy „a nagy Vedres”, 
mi pedig az ő kis utódai vagyunk. Hihetet
lenül megható érzéssel láttuk, hogy a port
réja abban a teremben van. ahol az árvízi 
védekezésben és újjáépítésben részt vevő 
nagy politikusok, építészek is figyelnek a 
falakról. A városháza kicsit visszasugároz
ta ránk, hogy a nagyapánk dédapjának az 
édesapja tervezte az épület elődjét - mond
ta Varga Béláné, a neves városi főépítész 
egyik leszármazottja.

A 2002-ben teljesen felújított, patinás 
házasságkötő termet is megcsodálták a láto
gatók. ahol 1968 óta hangzanak el a boldo
gító igenek. Az örökségvédelmi túrán min
denki képeslappal, csokoládéval és sok él
ménnyel gazdagodott.

Jubilál az operafesztivál
Ötéves jubileumát ün

nepli az Armel-operafeszti- 
vál: az október 6-án induló 
idei szegedi döntőben 5 
nemzetközi versenypro
dukcióban 7 énekes küzd a 
végső győzelemért.

- Örülünk, hogy megértük az 
ötödik évet, szeretnénk mél
tón megünnepelni a jubileu
mot. Köszönetét kell monda
nom Szegednek és színházá
nak azért, hogy befogadták a 
nemzetközi operaversenyt, és 
2008 óta mellettünk állnak a 
küzdelmekben — mondta Ha
vas Agnes, az operafesztivál 
igazgatója. Az Armel Produk
ció vezetője azt is hangsúlyoz
ta: olyan partnerek nélkül, 
mint az öt éve főtámogató EDF 
DEMASZ Zrt., nem maradha
tott volna életben az egyedül
álló kezdeményezés. A francia 
Mezzo csatorna továbbra is 
meghatározó partnerük, mint 
ahogyan Európa legnagyobb 
kulturális tévécsatornája, a 
160 millió nézőnek sugárzó 
ARTE is, amely harmadik éve 
főszerepet játszik abban, hogy 
világszerte láthassák az öt ver
senyprodukciót. A Duna Tele
vízió segítségével biztosítják a 
felvételeket, és idén már a 
Bartók Rádió is leadja az ope
rákat. A külföldi partnervá
rosokkal és -fesztiválokkal is 
egyre szorosabb az együttmű
ködés: Avignon 2014-től, 
Plzen pedig 2015-től - amikor

Európa kulturális fővárosa 
lesz - az összes versenypro
dukciót be kívánja mutatni a 
szegedi döntő után. Havas Ag
nes ugyanakkor hangsúlyoz
ta: ameddig Szeged igényt tart 
a fesztiválra, addig maradnak 
a városban, amellyel 2014 vé
géig szóló szerződésük van. A 
fesztivál éves költségvetése 
200 millió forint körül állan
dósult. ebből idén is 40 miihó 
forintot biztosít Szeged, 30 
milliót kaptak a szakminiszter 
keretéből, a többit pályázati 
forrásokból, hazai és külföldi 
partnereik, támogatóik segít
ségével teremtik elő.

A jubileum alkalmából ok
tóber 2-án nyitókoncertként

operagálát tartanak az Uránia 
Nemzeti Filmszínházban, 
ahol a szegedi szimfonikusok 
közreműködésével az eddigi 
versenyek győztesei és a Liszt 
Liszt Ferenc Zeneművészeti Egye
tem legtehetségesebb hallgatói 
lépnek fel. Az évfordulóra a 
fesztivál összes internetes 
megjelenése megújult, Face- 
bookon is tartják a kapcsola
tot az érdeklődőkkel. A győz
teseknek járó szobrocska 
megújítása - a fiatal szegedi 
művész, Zöldy Gergely dísz- 
lettervező munkája - is az ar
culatváltás része. A fesztivál 
zeneszerzői pályázata is elér
hető már az interneten: 2013 
őszéig várják a pályaműveket.

Az idei program
Október 6-án a házigazda szegedi társulat verseny

produkciója, Umberto Giordano André Chénier című 
operája nyitja az idei fesztivált. A New York-i partner
színház, a Center for Contemporary Opera William Ma
yer Haláleset a családban című darabját 8-án mutatja 
be. Alföldi Róbert rendezőtől és csapatától a francia 
Philippe Brocard kapott lehetőséget. A plzeni partner, a 
Josef Kajetán Tyl Színház Philip Glass operáját, A fe- 
gyenegyarmatont játssza 10-én. Az újvidékiek a grúz 
Victoria Markaryant és a román Dan Popescut hívták 
meg I2-én látható versenyprodukciójukba, Aleksandra 
Vrebalov Mileva című operájának főszerepeire. A Szlo
vák Nemzeti Színház operatársulatát vezető világhírű 
tenorista. Peter Dvorsky az osztrák Roland Baumgart- 
nertől rendelt új operát Mária Terézia címmel. Az ősbe
mutatóként 14-én látható produkciónak a címszerepét 
kapta meg az idei egyetlen magyar továbbjutó, Haris 
Haris Nadin.ek

on
yv

ta
r.s

k-
sz

eg
ed

.h
u



ek
on

yv
ta

r.s
k-

sz
eg

ed
.h

uLékó Péter ismét 
harcolhat 

a világbajnok-jelöltségért
Sakkozásunk első számú nagykövetére, Lékó Péterre 

eddigi pályafutása talán legmozgalmasabb hónapjai vár
nak. A dortmundi szuperverseny, az isztambuli sakkolini- 
pia rendkívüli izgalmakat hozó hajrája után jelentős tor
nák egész sorát játssza. A sakkvilág elitjével való csatáro
zásának újabb és újabb játszmáit követhetjük nyomon, a 
Grand Prix-sorozatra történő meghívásának köszönhető
en ismét harcba szállhat a világbajnok-jelöltségért.

Örökké emlékezetes marad a 
40. sakkolimpia izgalmas haj
rája, az utolsó fordulók drá
mai feszültsége, a zárónapon 
elpuskázott lehetőségek tár
háza. A sakkolimpiák törté
netében még nem fordult elő, 
hogy a zárónap előtt 4 (!) csa
pat is pályázzon a bajnoki 
címre, 5-en is a dobogós he
lyekre. Válogatottunk Lékó 
Lékó Péter vezetésével a hajrában 
visszahozta a reményt, hogy a 
4. helyre rangsorolt együtte
sünk legalább a 6-ban végez
zen, kisebb csoda esetén a do
bogóhoz közel. Számos variá
ciót számolgathattunk, mind
két nem küzdelmében a kína
iak nyerésével, a „pakliban” 
két orosz aranyéremmel, egy 
arany itt, egy arany ott lehe
tőséggel is. A feszültséget leg
kevésbé a kínaiak bírták, be 
kellett érniük a női mezőny
ben megszerzett ezüstérem
mel. Férficsapatuk az nyűt 
mezőnyben hiába vezetett a 
befejező játéknap előtt, csak 
a 4. helyen végzett. Nagy bra
vúrral az örmény együttes 3. 
olimpiai bajnoki címét ünne
pelhette, kapitányuk, Lékó Péter 
Péter apósa, Arshak Petroszjan 
jan emelhette magasba az 
aranyserleget.

Az isztambuli vetélkedés 
sokadszor is bizonyította a 
svájci rendszerű lebonyolí
tás különlegességét, hogy 
valamennyi együttes a maga 
versenyét játssza, megmér
kőznek ugyanazon ellenfe
lekkel, de jelentős különbsé
gek is előfordulnak. Egyes 
csapatok könnyebb utat jár
nak be, mások végig az él
csoportban játszanak, for
dulóról fordulóra a legerő
sebb ellenfelekkel küzdenek 
meg, a hajrában egyetlen 
botlásért is súlyos árat fizet
nek. Mindenki tudja, hogy a 
11 forduló mellett óriási a 
párosítás jelentősége, kis 
szerencsével nagyot lehet 
előrelépni, vagy éppen sze
rényebb helyezést elérni. A 
zárónapon a hajrában felja
vult válogatottunkat a páro
sítás éppen az örményekkel 
hozta össze, és a minimális 
vereséggel együttesünk a 
csalódást jelentő 9. helyen 
végzett, 7 győzelem mellett 3 
vereség és 1 döntetlen a mér
legük. Lékó Péter az éltáb
lán 10 partit játszott, 2 győ
zelem és 1 vereség mellett

hétszer remizett. Ohmpiai 
szereplését így értékelte: 
„Felemás érzések kavarog
nak bennem, mert több volt 
a partijaimban, gondolok a 
Pelletier, a Kramnyik és a 
Caruana elleni játszmákra, 
mindhárom remi lett. Nem 
játszhattam rosszul, ha 3 
ilyen partü>an nyerőesélyem 
volt, érthetően bosszant, 
hogy egyet sem tudtam meg
nyerni.” Sakkéletünkről így 
beszélt: „.Amennyiben a ho
ni sakkéletben nem lesz vál
tozás, ha nem ismerik el, 
hogy ez profi sportág, és az 
eredményességhez profi hát
teret kell biztosítani, akkor 
azt kell mondanom, hogy ez 
a 9. hely teljesen elfogadha
tó helyezés.”

Lékóra rövid pihenés 
után szenzációs verseny
program vár. Meghívást ka
pott a 2012-2013-as Grand 
Prix-sorozatra, ahol a 18 
résztvevő 4-4 versenyen vesz 
részt, a legjobb 3 eredmény 
számít majd a pontverseny
be, amelynek első 2 helye
zettje világbajnokjelölt lesz. 
Londonban a napokban is 
zajlik remek mezőnnyel az 
első viadal nagymesterünk 
részvételével. Különleges 
megmérettetés lesz számára 
októberben a moszkvai „64” 
együttesében a Klubcsapa
tok Európa-kupáján való já
ték. Neves idegenlégiósok 
egész sorát vonultatják fel a 
legjobb csapatok, a kupa 
idén az olimpia után a legje
lentősebb csapatverseny. 
Lékó novemberben Taskent- 
ben a második GP-tornáját 
játssza, decemberben Pe- 
kingben a SportAccord Szel
lemi Világjátékokon rapid és 
villámpartikban is össze
mérheti erejét a legjobbak- 
kal. Januárban Wijk aan 
Zeeben a jubileumi 75. ver
senyre kapott meghívást, 
majd Lisszabonban és Ber
linben fejezi be a GP-s sze
replését.

Az isztambuli sakkolimpi
án női válogatottunkban si
kerrel mutatkozott be a sze
gedi sakkélet másik büszke
sége, a 19 éves Papp Petra. 
Csapatunk a vártnál gyen
gébben szerepelve a 17. he
lyen végzett. Petra újonc
ként szinte állandó csapat
tag lett, 9 partijából 6,5 pon
tot szerzett.

Botka László polgármester a londoni olimpia szegedi résztvevőivel

Olimpia - szegedi sikerekkel

A legnépesebb magyar kül
döttséggel érkezett haza a 
londoni olimpiáról a szegedi 
résztvevők jelentős része. A 
csoportot a landolás után a 
fővárosban, a Syma-csar- 
nokban köszöntötték elő
ször, majd a budapesti ün
nepség után következtek a 
regionális ünnepségek, pél
dául a szegedi is.

A Széchenyi téren, a 
Hungarikum Fesztivál 
nagyszínpadán - ahol Sze
ged polgármestere, Botka 
Botka László személyesen köszön
tötte a sportolókat, és 
egy-egy emlékérmet nyúj
tott át valamennyiüknek, 
valamint az edzőiknek is —

rengetegen voltak kíváncsi
ak a londoni ötkarikás játé
kok szegedi hőseire, így pél
dául a K2 500 méteren 
ezüst-, illetve a KI 200 mé
teren bronzérmet szerzett 
kajakosra, az EDF DE- 
MASZ-Szegedből Douc- 
hev-Janics Natasára, az 
olimpiai negyedik férfi kézi
labda-válogatott pickes tag
jaira, Zubai Szabolcsra, 
Mikler Rolandra és Vad
kerti Attilára, a Cl 1000 
méteren olimpiai hatodik, 
majd Cl 200 méteren 11. 
kenusra, Vajda Attilára, 
valamint a Szegedi Lelkese
dés SK súlyemelőjére, a 
+105 kilogrammos súlycso

portban 11. Nagy Péterre. 
Az olimpikonok meséltek az 
élményeikről, Londonról, a 
játékokról - szinte minden
ről, ami ebben a bő két hét
ben történt velük.

Bár a négy évvel ezelőtti 
események, a Pekingben 
történtek nem ismétlődtek, 
azaz ezúttal nem a szegedi 
versenyzők voltak a magyar 
főszereplői az ötkarikás já
tékoknak, az mindenkép
pen örömmel tölthetett el 
bennünket, hogy a sporto
lók mindent megtettek a ví
zen, a dobogón vagy a mű
anyag borításon az érme
kért. Hiányérzetünk talán 
csak amiatt lehet, hogy ez

úttal aranyérem nélkül ma
radt a Csongrád megyei 
székhely küldöttsége. Ara 
tudjuk, így is emberfelettit 
nyújtottak az egyre erősödő 
mezőnyben.

A londoni paralimpián is 
született szegedi érem: az 
SZVSE atlétái, Antal Andor 
tanítványai közül Biacsi Ilona 
Ilona az 1500 méteres síkfu
tásban lett úgy harmadik, 
hogy éppen ikertestvérét, 
Bernadettet előzte meg. aki 
a negyedik helyen ért célba. 
Ráadásul ők ketten vihették 
a paralimpiai megnyitón a 
magyar zászlót is — ilyen pe
dig még nem fordult elő a 
történelemben.

Új nevek, nagy célok
Átalakuló keretekkel kezdték, kezdik meg a 

2012-1013-as bajnokságokat a szegedi élcsapatok. A 
Pick Szeged, az A-Híd Szeged VE, a Naturtex-SZTE-Sze- 
deák és a Szegedi TE változásait foglaltuk össze.

Több szegedi élcsapat már 
megkezdte, néhány pedig a 
következő hetekben kezdi el 
a 2012-2013-as bajnoki sze
zont. A Pick Szeged kézi
labdázóinál, az A-Híd Sze
ged VE vízilabdásainál, a 
Naturtex-SZTE-Szedeák 
kosárlabdázóinál és a Sze
gedi TE tekéseinél is volt 
változás a nyáron.

A tavalyi bajnoki és kupa
ezüst után újult erővel vágott 
neki a szezonnak a Pick Sze
ged. A férfi kézilabda NB 
I-ben szereplő Skaliczki-csa- 
patban a nyáron kicserélő
dött a játékoskeret. Távozott 
Bajorhegyi Adám Vácra, Lé
kai Máté a szlovén Celjéhez, 
Törő Szabolcs Tatabányára 
és a szerb Dusán Beocsanin 
Ausztriába. Az érkezési ol
dalon csupa válogatott talál
ható: Balogh Zsoltot Gyön
gyösről, a horvát Alen Blaze- 
vicset a spanyol Guadalaja- 
rától, a szerb, de már ma
gyar állampolgársággal is 
rendelkező Marinko Keke- 
zovicsot Orosházáról, a svéd 
olimpiai ezüstérmes, világ
klasszis Jonas Erik Larhol- 
mot pedig a dán Aalborgtól 
szerződtette a klub. Érkezett 
a fiatal Hegedűs Márk is Ta
táról, ő már a bajnokságban 
is bemutatkozott. Skaliczki 
László együttese négy siker-

Lékó Péter remizett Vlagyimir Kranuiyikkal 
a sakkolimpián

rel kezdte a bajnokságot, a 
Bajnokok Ligájában szep
tember 29-én, 18.30-tól a 
Zagreb ellen idegenben de
bütál.

A magyarkupa-győztes 
férfi vízilabdacsapatnál vál
tozott a név, idéntől A-Híd 
Szeged VE-ként szerepel 
Vincze Balázs csapata. A 
keret két helyen változott, 
és egyértelműen erősödött: 
a Szentesre távozó Bálint 
Bálint Gergő és a külföldre igazoló 
Turzai Gábor helyére a Va
sastól a többszörös magyar 
bajnok Decker Adám, a 
Honvédtől a legendás póló- 
família tagja, a stabil válo
gatott Szívós Márton érke
zett, míg Lehmann István 
utánpótlás-edzői feladatai 
mellett az SZVPS-ben póló
zik tovább. Az újdonsült 
csapatkapitány, a friss mál
tai bajnok és háromszoros 
olimpiai aranyérmes Mol
nár Tamás vezette együttes 
három fronton szerepel a 
szezonban: a kupaselejtező
kön már túl vannak, a Baj
nokok Ligájában a hatfős 
csoportot szerdán hazai me
dencében, az újszegedi 
sportuszodában kezdik meg 
a német Spandau 04 Berlin 
ellen, míg a bajnokság októ
ber 13-án, az OSC elleni ta
lálkozóval rajtol majd.

Jelentősen kicserélődött a 
Naturtex-SZTE-Szedeák 
NB I A csoportos kosárlab
dacsapata. Edzői poszton 
Fodor Pétert az elmúlt ki
lenc évben Uj-Zélandon 
dolgozó Molnár József vál
totta, aki merőben új játék
stílust szeretne meghonosí
tani a csapatnál. A játékos
keret is kicserélődött, rész
ben az új vezetőedző kéré
sére: a klub tavaly remeklő 
két légiósa, a szerb Tomisz- 
Tomiszlav Ivosev és az amerikai 
Jonathan Levy egyaránt a 
bajnoki ezüstérmes Falcó
hoz távozott, László Róbert 
Jászberényben, Drahos Gá
bor Kaposváron folytatja, 
és nem játszik a csapatban 
Molnár Miklós és Nyilas István 
ván sem. Az érkezési olda
lon akadnak még kérdője
lek, de az biztos, hogy a vá
logatott Csorvási Milán 
Kecskemétről, az utánpót
lás-válogatott Jakab Péter 
pedig Nyíregyházáról szer

ződött a Szedeákhoz. A csa
pat a szerződést hosszabbí
tó szerb Nebojsa Dukics 
mellé még keresi két új légi
ósát, jelenleg honfitársa, 
Dusan Domovics-Bulut és 
az amerikai Kevin Sims sze
repel próbajátékon. A baj
nokság október 7-én, vasár
nap 17 órától a Debrecen el
leni hazai találkozóval kez
dődik.

A bajnoki címvédő teke
csapat, a Szegedi TE is erő
södött a nyáron, a távozo 
Kovács Péter (SKC Andau 
— Ausztria) és Márton János 
(Szolnok) helyére Fehér Bé
la (Szolnok), Iványi László 
(Kunfehértó) és Zapletán Zsombor 
Zsombor (Neumarkt - 
Olaszország) érkezett. A te- 
kések már megkezdték a 
bajnokságot, eddig három
ból három győzelmet arat
tak, emellett pedig a nem
zetközi kupáknak is újra 
nagy terveknek vágnak 
majd neki.
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